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Разграничение сфер регулирования закона и регламента и наличие самостоятельной сферы регламентар-
ной власти является важной особенностью правовой системы Франции, отражающей стремление разработчи-
ков Конституции V Республики к «рационализации парламентаризма». Закон и регламентарный акт имеют 
собственные сферы регулирования, системы иерархии и подчинены соответственно вышестоящему закону или 
регламентарному акту, а также общим принципам права. В статье рассматриваются система существующих во 
Франции регламентарных актов, дается их классификация в зависимости от порядка принятия, сферы регули-
рования, автономного или подзаконного характера. Анализируется соотношение закона и регламентарных ак-
тов, а также предусмотренные Конституцией механизмы защиты сферы регулирования регламента от вмеша-
тельства законодательной власти. Представлена практика Конституционного совета и Государственного совета, 
касающаяся осуществления регламентарной власти, а также новейшие статистические данные о соотношении 
законов и регламентарных актов.
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The delimitation of statute law and regulation governance and the existence of an independent regulatory power 
sphere is an important feature of the French legal system that reflects the desire of creators of the Constitution of 
the Fifth Republic to “rationalize the parliamentary system”. Statutes and regulations each have their own domains, 
hierarchy and are subject to superior statutes or the regulations respectively, as well as to the general principles of law. 
The article deals with the system of regulatory acts existing in France, provides for their classification depending on the 
method of adoption, sphere of governance, and nature: autonomous or substatutory. The article is also devoted to the 
analysis of correlation between statutes and regulations, in conjunction with regulatory power protection mechanisms 
used to limit legislative power interference, as stipulated by the Constitution. The Constitutional Council’s and the 
Conseil d’État’s practices concerning exercise of regulatory power are represented, with the addition of the latest 
statistical data on balance between statutes and regulations.

Keywords: France, public law, regulatory authority, legislative act, regulatory act, executive power, Conseil d’État, 
Constitutional Council.

DOI: 10.18572/1812-3767-2022-2-71-76




